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SBO – Ty 
decydujesz 

Remonty przed 
pierwszym 
dzwonkiem 
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3 000 000 zł, 6 
obszarów, czyli 
w każdym do 
wydania 500 000 
zł – Stargardzki 
Budżet Obywatelski 
2025 zapowiada się 
imponująco, a to 
nie koniec dobrych 
zmian. Po raz pierw-
szy będziemy mogli 
inwestować na 
terenach wspólnot  
i spółdzielni miesz-
kaniowych. 

strony 8-11

Bieżące naprawy, 
zakupy, remonty 
i projekty z SBO – 
w tym roku wszyst-
kie wakacyjne prace 
w miejskich szko-
łach i przedszkolach 
będą kosztować 
prawie 1 500 000 zł. 

Projektujemy 
centrum 
na nowo 
– Głównym celem prze-
budowy centrum miasta 
jest stworzenie prze-
strzeni, w której stargar-
dzianie będą chcieli zo-
stać na dłużej. To wielkie 
wyzwanie, ale i projekt 
z ogromnym potencja-
łem. Na ul. S. Wyszyń-
skiego uspokoimy ruch 
aut i zbudujemy szeroki 
deptak z bogatą ofertą 
gastronomiczną.  
W planach jest również 
wprowadzenie napraw-
dę dużej ilości zieleni  
w ścisłe centrum – 
mówi prezydent Rafał 
Zając.
strona 3
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AKTUALNOŚCI

Remonty przed pierwszym dzwonkiem
KIEDY SALE I KORYTARZE MIEJSKICH SZKÓŁ I PRZEDSZKOLI PUSTOSZEJĄ, A MŁODZI STARGARDZIANIE UDAJĄ SIĘ NA ZASŁUŻONE 
WAKACJE, W PLACÓWKACH WCIĄŻ DUŻO SIĘ DZIEJE. BIEŻĄCE NAPRAWY, ZAKUPY, REMONTY I PROJEKTY ZE STARGARDZKIEGO 
BUDŻETU OBYWATELSKIEGO – W TYM ROKU WSZYSTKIE PRACE BĘDĄ KOSZTOWAĆ PRAWIE 1 500 000 ZŁ. JEŚLI DODAMY DO TEGO 
INWESTYCJE SKOŃCZONE JESZCZE PRZED WAKACJAMI, WYDATKI NA MODERNIZACJE W SZKOŁACH WYNIOSĄ ŁĄCZNIE NIEMAL 
9 700 000 ZŁ.

W Jedynce część szatni zostanie wykorzy-
stana do zwiększenia sali lekcyjnej. W SP 
nr 2 wymieniono hydranty i zaktualizowa-
no system przeciwpożarowy. Akurat 
w Szkole Podstawowej nr 3 najwięcej 
działo się na początku tego roku, ale war-
to jeszcze raz wspomnieć o tej ogromnej 
inwestycji. Ściany części budynku Trójki 
zostały ocieplone. Remont przeszedł rów-
nież dach, na którym zamontowano pa-
nele fotowoltaiczne. Uczniowie, nauczy-
ciele i pracownicy SP nr 3 zyskali także 
zmodernizowany hol i salę gimnastyczną. 

Nowe instalacje – elektryczna i centralne-
go ogrzewania – zwiększają bezpieczeń-
stwo, a centrala wentylacyjna pozwala na 
odzyskanie nawet 80% ciepła. Część sal 
lekcyjnych wyremontowano, 

KG

a ich wnętrza oświetlają energooszczęd-
ne lampy. Wymienione zostały również 
okna i drzwi. W projekcie o łącznej 
wartości ponad 7 700 000 zł połączono 
działania inwestycyjne, edukacyjne i 
komunikacyjne. Uczniowie brali udział 

w konkursach, szkolnej debacie i turnieju 
wiedzy. Wydawali też własną gazetkę 
i działali w kółku ekologiczno-przy-
rodniczym. Były również warsztaty dla 
rodziców. Na terenie placówki pojawiła 
się także ścieżka edukacyjna, która jest 
dostępna dla wszystkich.
W Czwórce jeszcze przed końcem roku 
szkolnego na boisku do koszykówki wy-
mieniono nawierzchnię. Nieco wcześniej 
nowe, wytrzymałe tworzywo pojawiło 
się na pobliskim placu zabaw. W ramach 

inwestycji wykonany został także frag-
ment chodnika wzdłuż budynku szkoły. 
W wakacje dużo dzieje się również 
w Szkole Podstawowej nr 5. Remont szat-
ni, wymiana podłogi na korytarzu, odno-
wienie nawierzchni na boisku – to tylko 
część z zaplanowanych prac. Tej jesieni 
w ramach SBO przy placówce powstanie 
też miejsce z grami podwórkowymi. 
W SP nr 8 gotowe jest wielofunkcyjne 
boisko. To już III etap budowy kompleksu 
rekreacyjno-sportowego przy Ósemce. 
Można tam pograć, poćwiczyć w strefie 
street workout i pobawić się na placu 
zabaw. Z kolei przy Szkole Podstawowej 
nr 10 będzie Zaczarowany Ogród, 

w którym znajdziemy wiatę przyrodniczą, 
grę plenerową, budki lęgowe dla ptaków 
oraz domki dla owadów. W Jedenastce 

trwają prace przy budowie boiska do piłki 
nożnej. Remont przechodzi też jedno 
z pomieszczeń z natryskami przy basenie. 
W Przedszkolu Miejskim nr 3 wyremonto-
wana została łazienka. Maluchy korzystają 
też z nowego ogrodu sensorycznego. We 
wszystkich przedszkolach prowadzone są 
bieżące naprawy i remonty – m.in. ma-
lowanie ścian, wymiana drzwi i naprawa 
instalacji. 
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AKTUALNOŚCI

Projektujemy centrum na nowo
ŻEBY ZREALIZOWAĆ TAK OGROMNĄ INWESTYCJĘ, KTÓRA ZUPEŁNIE ZMIENI OBLICZE ZNACZĄCEJ CZĘŚCI STARGARDU, TRZEBA 
DŁUGICH I SKRUPULATNYCH PRZYGOTOWAŃ. SZYKUJEMY SIĘ DO OPRACOWANIA DOKUMENTACJI PROJEKTOWO-KOSZTO-
RYSOWEJ NA PRZEBUDOWĘ M.IN. UL. S. WYSZYŃSKIEGO, PL. WOLNOŚCI I TERENU PRZY STARGARDZKIM CENTRUM KULTURY. 
ZNAMY JUŻ WYNIKI PRZETARGU W TEJ SPRAWIE.

- Głównym celem przebudowy centrum 
miasta jest stworzenie przestrzeni, w 
której stargardzianie będą chcieli zostać 
na dłużej. To wielkie wyzwanie, ale i 
projekt z ogromnym potencjałem. Na 
ul. S. Wyszyńskiego uspokoimy ruch aut 
i zbudujemy szeroki deptak z bogatą 
ofertą gastronomiczną. W planach jest 
również wprowadzenie naprawdę dużej 

KG

ilości zieleni w ścisłe centrum Stargardu. 
Chodzi o to, żeby mieszkańcy chcieli tam 
przebywać w czasie wolnym, a nie tylko 
przemieszczać się podczas załatwiania 
codziennych spraw – mówi prezydent 
Rafał Zając.
Znamy zwycięzcę przetargu na doku-
mentację projektowo-kosztorysową tej 
ogromnej inwestycji. Najlepszą ofertę 

przedstawił Jacek Szewczyk ze szczeciń-
skiej Pracowni Architektonicznej Archaid, 
który ma na swoim koncie m.in. projekt 
przebudowy al. Wojska Polskiego w 
Szczecinie. Zgodnie z przepisami pozo-
stali startujący w przetargu mają teraz 
czas na wniesienie odwołania. Później, po 
dopełnieniu wszystkich formalności, bę-
dzie można podpisać umowę z pracow-
nią. Kompleksowy projekt przebudowy 
centrum miasta powinniśmy poznać w 
2026 roku.
To będzie jedna z największych i najważ-
niejszych inwestycji w Stargardzie. Ul. S. 
Wyszyńskiego, pl. Wolności i teren przy 
Stargardzkim Centrum Kultury zupełnie 
zmienią swoje oblicze. W nowym, choć 
doskonale znanym przecież miejscu od-
poczniemy, spotkamy się ze znajomymi i 
dobrze spędzimy wolny czas. Tak ambitny 
projekt wymaga czasu i odpowiedniego 
przygotowania z dbałością o najmniejsze 
szczegóły. Warto jednak uzbroić się w 
cierpliwość i poczekać na efekty. Po prze-
budowie zyskamy zupełnie nową jakość 
życia w samym centrum naszego miasta.

Stargard Mówi – posłuchaj
NOWOŚĆ W NASZYM MIEŚCIE. RUSZYŁ PODCAST, A W NIM WSZYSTKO TO, CO WAŻNE, CIEKAWE I AKTUALNE DLA STARGARDZIAN. 
POROZMAWIALIŚMY JUŻ M.IN. O TURYSTYCE, KOMUNIKACJI I POLITYCE MIESZKANIOWEJ, A TO DOPIERO POCZĄTEK. STARGARD 
MÓWI DO POSŁUCHANIA NA MIEJSKIM KANALE YOUTUBE – @MIASTOSTARGARD.
W podcaście o Stargardzie poruszamy 
najważniejsze i najciekawsze tematy. 
Nie obawiamy się trudnych pytań 
i wyjaśniamy wątpliwości mieszkań-
ców. Zajęliśmy się już problemami kie-
rowców i zastanawialiśmy się jak oży-
wić Rynek Staromiejski i przyciągnąć 
do nas turystów. Wszystkie odcinki 
Stargard Mówi są cały czas dostępne 
ma miejskim kanale YouTube oraz na 
Facebooku. Posłuchamy ich również 
w Twoim Radiu 90.3 FM 
– w każdy czwartek o 13:40.
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AKTUALNOŚCI

GDDKiA wybuduje obwodnicę
GENERALNA DYREKCJA DRÓG KRAJOWYCH I AUTOSTRAD PODPISAŁA UMOWĘ Z WYKONAWCĄ KOLEJNEGO ODCINKA OBWODNICY PÓŁNOC-
NEJ STARGARDU. TO ŚWIETNA WIADOMOŚĆ. NOWA DROGA BĘDZIE MIAŁA 4,5 KM DŁUGOŚCI. FRAGMENT, KTÓRY WYBUDUJE GDDKIA, 
W PRZYSZŁOŚCI POŁĄCZY SIĘ Z INNYMI CZĘŚCIAMI TEJ WAŻNEJ TRASY. DZIĘKI TEMU TYSIĄCE SAMOCHODÓW OMINĄ STARGARD. POPRAWĘ 
KOMFORTU JAZDY W MIEŚCIE ODCZUJĄ KIEROWCY. ZDECYDOWANIE ZWIĘKSZY SIĘ TEŻ  BEZPIECZEŃSTWO PIESZYCH I ROWERZYSTÓW.
- Obecnie przez ulice: Bydgoską, M. Skło-
dowskiej-Curie i dalej w kierunku Gdań-
skiej oraz Gdyńskiej – wyjazdu 
z miasta – naprawdę płynie spory tranzyt 
krajowy. Z kolei przez ul. W. Broniew-
skiego, obwodnicę Staromiejską i dalej 
w kierunku wyjazdu na Nowogard, czyli 
również przez Gdyńską, Gdańską i Szosę 
Maszewską obserwujemy bardzo duży 
ruch wojewódzki. Znikną uciążliwości, 
które z tego wynikają. Stargard oddał do 
użytku już pierwszy fragment swojej ob-
wodnicy, drugi właśnie budujemy, a trzeci 
jest projektowany. W efekcie naprawdę 
odczujemy pozytywne zmiany w mieście. 
Obwodnica północna da Stargardowi zu-
pełnie nowe możliwości rozwoju – mówi 
prezydent Rafał Zając.
Dzięki tej inwestycji ostatnia droga krajo-
wa zostanie wyprowadzona poza miasto. 
Obecnie DK 20 każdego dnia jeździ 
bardzo wiele samochodów – zarówno 
osobowych, jak i ciężkich transportów. 
Projekt pozwoli wyprowadzić znaczną 
część ruchu poza Stargard. Kolejny frag-
ment obwodnicy przejdzie przez dolinę 
rzeki Krąpiel, dalej przez drogę powiatową 

Szkoły z dofinansowaniem
W NOWYM ROKU SZKOLNYM ZAPOWIADAJĄ SIĘ SPORE NOWOŚCI W DWÓJCE I ÓSEMCE. BĘDZIE SPRZĘT M.IN. DO ROBOTYKI I 
NAUKI PROGRAMOWANIA, POMOC PSYCHOLOGICZNA, ZAJĘCIA SPORTOWE, A DLA NAUCZYCIELI – INTERESUJĄCE SZKOLENIA. 
CAŁY PROJEKT WSPARCIE KSZTAŁCENIA OGÓLNEGO W STARGARDZIE MA WARTOŚĆ PRAWIE 1 200 000 ZŁ.

Ponad 460 uczniów Dwójki i Ósemki 
skorzysta z ciekawych nowości. W Szkole 
Podstawowej nr 8 zmodernizowana 
zostanie sieć internetowa. W placówkach 
pojawi się nowy sprzęt, dzięki któremu 
młodzi ludzie będą mogli uczyć się m.in. 
kodowania, programowania i robotyki. 
Kolejne działania zapewnią uczniom 
wsparcie psychologiczno-pedagogiczne, 
a także doradztwo zawodowe dla ostat-
nich klas. Będą też zajęcia socjoterapeu-
tyczne i gimnastyka korekcyjna. 

Z projektu skorzystają również nauczy-
ciele. Prawie 40 pedagogów z obu szkół 
weźmie udział w szkoleniach. Poznają 
najnowocześniejsze metody pracy z 
dziećmi i młodzieżą – również ze szcze-
gólnymi potrzebami.
Projekt ma na celu nie tylko edukację, 
ale także wspieranie przyszłej kariery 
zawodowej młodych stargardzian. Na 
realizację projektu w Dwójce i Ósemce 
pozyskaliśmy dofinansowanie z Unii 
Europejskiej w ramach działania 6.9  

KG/PSt

Strachocin – Sułkowo, następnie nad linią 
kolejową Stargard – Gdańsk i połączy się 
z DK 20 już poza granicami miasta. 
Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, 
następnym odcinkiem tej ważnej drogi 
przejedziemy już w 2027 roku. W przyszło-
ści połączy się on z fragmentem plano-
wanym do wykonania przez Zarząd Dróg 
Wojewódzkich i dalej z częściami wybu-

dowanymi przez miasto. Jeden nasz odci-
nek mamy już gotowy – od ul. Składowej 
do ul. E. Orzeszkowej. Trwają prace przy 
kolejnym – od ul. H. Wieniawskiego do 
wiaduktu na ul. Składowej, który umożliwi 
płynne połączenie z ul. Podleśną. Następ-
ny fragment do zrobienia jest w ciągu 
ul. Hanzeatyckiej, od ul. Stralsundzkiej do 
ul. H. Wieniawskiego.

„Edukacja Ogólna”, Fundusze Europejskie 
dla Pomorza Zachodniego. Szczegółowe 
informacje można znaleźć na stronach 
internetowych szkół – www.sp2star-
gard.pl i www.sp8stargard.edupage.
org oraz na stronie miasta – www.
stargard.eu (zakładka DLA MIESZKAŃ-
CA – FUNDUSZE EUROPEJSKIE).
#FunduszeUE #FunduszeEuropejskie 
Wartość projektu: 1 186 361,08 zł.
Wysokość wkładu z Funduszy Europej-
skich: 1 066 829,18 zł.

KG
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AKTUALNOŚCI

Cykliści w mundurach
SPACERUJĄC PO ULICACH I PARKACH W STARGARDZIE MOŻNA SPOTKAĆ NIETYPOWE, ROWEROWE PATROLE. STRAŻ MIEJSKA W 
TEN EKOLOGICZNY – I DAJĄCY DOBRY PRZYKŁAD SPOSÓB – PILNUJE PORZĄDKU I SPOTYKA SIĘ BEZPOŚREDNIO Z MIESZKAŃCAMI. 
WSZYSTKO PO TO, ŻEBY W PIĘKNE, LETNIE DNI BYŁO U NAS JAK NAJBEZPIECZNIEJ.

Funkcjonariusze na rowerach pojawiają 
się m.in. w miejskich parkach, w okolicach 
placów zabaw, ale także na osiedlach. 
Takie spotkanie może być ciekawą lekcją 
dla dzieci. Strażnicy na pewno chętnie od-
powiedzą na pytania i doradzą, jak należy 
postępować, żeby zapewnić sobie i innym 
bezpieczeństwo w miejscach publicznych. 
Z kolei dorośli mogą zgłosić takiemu rowe-
rowemu patrolowi sytuacje wymagające 
interwencji i również uzyskać przydatne 
informacje.
Tylko w ubiegłym roku Straż Miejska 
odnotowała ponad 11 000 zdarzeń. W 2023 
funkcjonariusze przeprowadzili prawie 
5000 interwencji i niemal 5600 kontroli. 
Reagowali na zgłoszenia mieszkańców, 
przyjmowali sygnały od Policji i realizowali 
własne czynności. Strażnicy czuwają nad 
całym Stargardem. W każdym z 8 obsza-
rów miasta interwencje przeprowadza 

dwuosobowy patrol, który pracuje na dwie 
zmiany. Oprócz tego w niedziele i święta 
na ulicach działa patrol interwencyjny. Od 
lat bez zmian pozostaje numer alarmowy, 

pod którym można zgłaszać najpilniejsze 
interwencje – 986. Strażnicy przypominają 
również, że w razie zagrożenia życia należy 
od razu dzwonić pod numer 112.

KG

Festyn pięknych serc
KILKADZIESIĄT STOISK, ANIMACJE, ZABAWY, A PRZEDE WSZYSTKIM SPOTKANIA 
Z NIEZWYKŁYMI LUDŹMI, DLA KTÓRYCH NAJWAŻNIEJSZY JEST DRUGI CZŁOWIEK – 
TO WSZYSTKO JUŻ 8.09. (NIEDZIELA) NA TERENIE ZIELONYM PRZY DOMU KULTURY 
KOLEJARZA (UL. SZCZECIŃSKA 17). STARGARDZKIE CENTRUM WSPIERANIA ORGAN-
IZACJI POZARZĄDOWYCH ZAPRASZA WSZYSTKICH MIESZKAŃCÓW DO ODWIEDZENIA 
FESTYNU. BĘDZIE MOŻNA DOBRZE SPĘDZIĆ CZAS, ZYSKAĆ WARTOŚCIOWĄ WIEDZĘ, 
A PRZY TYM ZROBIĆ COŚ DLA INNYCH.

Podczas imprezy o swojej działalności 
opowiedzą członkowie stowarzyszeń 
i fundacji ze Stargardu. Ich działalność 
jest naprawdę szeroka – m.in. wspierają 
seniorów, osoby z niepełnosprawno-
ściami, rodziny, zajmują się muzyką, 
sportem, pomagają zwierzętom 
i integrują się na różne sposoby. Na 

festynie każdy znajdzie coś dla siebie. 
W programie animacje dla najmłod-
szych, potańcówka, pyszny żurek i 
występy artystyczne. To świetna okazja, 
żeby dowiedzieć się więcej o stargardz-
kich organizacjach pozarządowych, a 
przy okazji dobrze się pobawić. Począ-
tek festynu o 12:00.

KG

FOTO: Straż Miejska

RADNI DYŻURUJĄ
Radni i Przewodniczący Rady Miejskiej pełnią dyżury w każdy roboczy poniedziałek od 16:00 do 17:00 w budynku Ratusza 

(Rynek Staromiejski 1).
2.09.2024 r. – Anna Krasoń i Ewa Krawczyk

9.09.2024 r. – Ewa Krawczyk i Dawid Pycz
16.09.2024 r. – Krzysztof Sosin i Krzysztof Kozłowski

Interwencje mieszkańców przyjmowane są także na adres e-mail: brm@um.stargard.pl.
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Parkiet na wysoki połysk
CZAS LECI NIEUBŁAGANIE, ALE TYM PRZYPADKU NIE MA MOWY O ŻADNYM OPÓŹNIENIU – HALA OŚRODKA SPORTU I REKREAC-
JI BĘDZIE GOTOWA NA NOWY SEZON KOSZYKARSKIEJ EKSTRAKLASY. JUŻ WE WRZEŚNIU ZAWODNICY PGE SPÓJNI STARGARD 
ZAGRAJĄ NA NOWIUTKIM PARKIECIE. W OBIEKCIE PRZY UL. PIERWSZEJ BRYGADY KOŃCZY SIĘ INTENSYWNY REMONT, KTÓREGO 
EFEKTY SĄ JUŻ CORAZ BARDZIEJ WIDOCZNE.

Nowy parkiet został wykonany z paneli 
o grubości ponad 2 cm. Dodatkowo 
każdy z nich ma odpowiednio zaim-
pregnowaną wierzchnią warstwę z 
litego drewna. Podłoga spełnia wymogi 
Międzynarodowej Federacji Koszykówki 
(FIBA). Zdecydowaną poprawę komfortu 
odczują koszykarze Spójni, ale i wszyscy, 
którzy trenują tam m.in. siatkówkę i piłkę 
ręczną. Wymieniony parkiet zwiększy 
również bezpieczeństwo zawodników.
Nawierzchnia już została wymieniona, 
ale to nie koniec prac w hali. Do końca 
sierpnia na tzw. starej trybunie pojawią 
się zupełnie nowe, dużo wygodniejsze 
siedziska. Z kolei po bokach zamontowa-
ne zostaną siedzenia składane telesko-
powo. Wartość wszystkich prac w hali 

KG

to prawie 1 500 000 zł. Na ten remont 
Ośrodek Sportu i Rekreacji pozyskał spore 

dofinansowanie – 550 000 zł z Minister-
stwa Sportu i Turystyki.

Zielono na cmentarzu
ODWIEDZAJĄCY GROBY SWOICH BLISKICH SPOCZYWAJĄCYCH NA NEKROPOLII PRZY UL. T. KOŚCIUSZKI MOGĄ PODZIWIAĆ ZMIA-
NY PRZY DOMU POGRZEBOWYM. BIO STAR ZADBAŁ O ESTETYKĘ NAJBLIŻSZEJ OKOLICY TEGO OBIEKTU. POJAWIŁY SIĘ TAM M.IN. 
PIĘKNIE KWITNĄCE HORTENSJE.

Zmianę widać już na pierwszy rzut oka 
– tuż po przekroczeniu bramy głównej 
cmentarza. Teren zielony przy domu po-
grzebowym został na nowo zagospoda-
rowany. Zadbane i odtworzone trawniki 
uzupełniły nasadzenia – można zobaczyć 
tam hortensje, róże okrywowe i cisy. Mło-
de rośliny wprawdzie potrzebują trochę 
czasu i troskliwej opieki, żeby w pełni 
zachwycić, ale już prezentują się bardzo 
dobrze. Dodatkowo na tym terenie poja-
wiły się elementy małej architektury.
Stary cmentarz to największa i najstarsza 
nekropolia w naszym mieście. Powstała w 
1910 r. Na 20 hektarach spoczywa ponad 
25 000 osób. Na cmentarzu przy ul. T. Ko-
ściuszki regularnie pojawiają się nowości 
poprawiające komfort osób odwiedza-
jących groby swoich bliskich. W ciągu 2 
ostatnich lat przybyło tam kilkadziesiąt 
ławek, a wnętrze domu pogrzebowego 

zostało odświeżone. 
W 2021 roku wyremontowane zostały 
4 aleje. Dzięki kolejnym nasadzeniom 

stale przybywa także zieleni. Starym 
cmentarzem i wszystkimi miejskimi ne-
kropoliami zarządza Bio Star.

KG

FOTO: UM Stargard

FOTO: Bio Star
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KULTURA

Mocne zakończenie wakacji
7.09. (SOBOTA), 18:00 – TĘ DATĘ KONIECZNIE POWINNI ZAPISAĆ W KALENDARZU MIŁOŚNICY DOBREJ MUZYKI. WTEDY W NASZYM 
NOWYM AMFITEATRZE ZAGRAJĄ PRAWDZIWE GWIAZDY. NA POŻEGNANIE LATA USŁYSZYMY MICHAŁA WIRASZKĘ I JEGO PRZYJA-
CIÓŁ. JESZCZE PRZED KONCERTEM WARTO PRZECZYTAĆ WYWIAD ZE STARGARDZIANINEM I NASZYM AMBASADOREM KULTURY.

Jesteś gospodarzem hucznego koncertu, peł-
nego wybitnych artystów zarówno z regionu, 
jak i całego kraju, z którymi już wcześniej 
wielokrotnie dzieliłeś scenę. Co Cię do tego 
zainspirowało i dlaczego właśnie teraz?
Przyczyną całego zamieszania jest tytuł 
Ambasadora Kultury Stargardu, który 
zaszczytnie przypadł mi rok temu. Takie 
laury w mieście, w którym się urodziłem 
i wychowałem, dają ogromną satysfakcję, 
ale i zobowiązują. Otrzymałem propozy-
cje organizacji takiego koncertu na poże-
gnanie lata, a nowo otwarty stargardzki 
amfiteatr jest naturalnym wyborem. 
Zresztą amfiteatr to kawał mojej historii 
i miejsce pierwszych prób, koncertów 
i imprez. Spędziłem tam pewnie z połowę 
liceum.
Katarzyna Nosowska jest dość powszechnie 
kojarzona z regionem. A skąd pomysł na 
zaproszenie Joanny Prykowskiej, niegdyś 
znanej w latach 90. z kultowego szczecińskie-
go zespołu Firebirds, obecnie występującej 
w duecie Anieli?
Tak, Katarzyna to już dziś dama i ikona 
polskiej piosenki. Moja wielka nauczyciel-
ka, jeśli chodzi o wrażliwość na słowo. No 
i ta rodząca się w latach 90-tych polska 
muzyka, koncerty, kasety magnetofono-
we, koszulki z nazwami zespołów – to 
wszystko ze świadomością, że dzieje się 
za sprawą zespołu Hey tuż obok, było dla 
dorastającego w Stargardzie chłopaka 
wielkim światem na wyciągnięcie ręki, 
obietnicą i życiowym zaklęciem. Mam 
ogromną wdzięczność do losu, że mo-
głem jej słuchać jako dziecko i pracować 
z nią jako dorosły. 
A skąd Asia? To też piękna historia. „Harry” 
– wiadomo piosenka, która skradła serca 
wszystkim w tym kraju w roku 1996. Dwa 
lata później grałem ze swoim licealnym 
zespołem Kontrapunkt przed zespołem 
Firebirds na stargardzkim rynku, a dwa 
lata temu zostałem również menedżerem 
Asi, pomagając jej i Pawłowi Krawczyko-
wi właśnie przy debiutanckim albumie 
zespołu ANIELI. 7 września Anieli zagrają 
w Stargardzie swój pełny koncert!
Mamy dwie artystki pochodzące ze Szczecina 
(Joanna Prykowska, Katarzyna Nosowska), 
ale podobno na scenie nie zabraknie również 

artystów pochodzących ze Stargardu?
Mamy tez Olka Różanka. Olek to piękna 
postać – na co dzień aktor Teatru Polskie-
go w Szczecinie i to jaki aktor! Mało kto 
potrafi samemu będąc na scenie, przez 
godzinę trzymać napięcie i przyciągać 
uwagę. Olek wystąpi w szczególnym mo-
mencie koncertu, poświęconym innemu 
szczecińskiemu artyście – nieodżałowane-
mu Jackowi Budyniowi Szymkiewiczowi 
z grupy Pogodno. Jeśli chodzi o artystów 
stargardzkich, mamy tu równie godną 
reprezentację – zespoły Feeling Electric 
i WBiA, a także Łukasz Drapała, czy 

w końcu Eryka i Przemek Wieleba, ale 
po kolei… Wieczór otworzą koncerty 
zespołów Feeling Electric i WBiA, grając 
regularne, autorskie sety. To będzie piękne 
wprowadzenie w wieczór. Pierwsi to do-
świadczeni gracze, którzy połączyli rock z 
jazzem. Drudzy reaktywują się specjalnie 
na ten koncert. WBiA, czyli Wydział Bu-
downictwa i Architektury ZUT – kultowy 
zespół z przełomu wieków 
w Stargardzie – punk rock i poezja, połą-
czenie nie zawsze działające, ale gdy jest 
skuteczne – zostaje w głowie na zawsze. 
W koncercie głównym z kolei wystąpią 
Eryka & Przemek Wieleba – tak, tak, to 
córka i tata. Ona jest jednym z najciekaw-
szych młodych, stargardzkich głosów – 
on znakomitym pianistą i pedagogiem; 
a także Łukasz Drapała – mój serdecz-
ny kolega ze Starego Ogólniaka, który 
dziś jako laureat Voice of Poland, bywa-
lec opolskich festiwali, a przez lata też 
frontman zespołu Chemia, rozpoczyna 
świetnie się zaczynającą, własną karierę.
Wychodząc poza lokalne konotacje zaprosiłeś 
też Krzysztofa Zalewskiego, Leszka Biolika 
(basistę legendarnej Republiki) oraz Monikę 

Borzym. Dlaczego właśnie oni?
Z Krzysztofem przyjaźnimy się od do-
brych nastu lat, pracowaliśmy nad wspól-
nymi piosenkami – nie mogło go tego 
dnia zabraknąć. Zagramy piosenki, które 
pisaliśmy razem z Krzysztofem. Niektóre 
stały się jego wielkimi przebojami. Monika 
bardzo wsparła mnie na ostatnim albumie 
Much „Szaroróżowe”, jest też mi bardzo 
bliską osobą na poziomie duchowym. 
Z kolei z Leszkiem Biolikiem mam za-
szczyt występować w projekcie Obywate-
le Republiki. Republika to dla mnie święty 
zespół, chcę poświęcić tej muzyce bardzo 
ważną część koncertu i zagrać wspólnie 
znane i kochane utwory Grzegorza Cie-
chowskiego i Republiki.
Podobno ten koncert jest symboliczną inaugu-
racją Twojego solowego projektu. Czy możesz 
nam powiedzieć coś więcej na ten temat?
Bardzo symboliczną, bo pierwszym de 
facto koncertem pod własnym nazwi-
skiem i w dodatku od razu takim! Po raz 
pierwszy też zagramy na żywo piosenki 
z mojej pierwszej płyty solowej, którą 
powoli kończę i której posłuchać będzie 
można mam nadzieję już jesienią.
Czyli na koncercie usłyszymy przed-
premierowo piosenki z nadchodzącej 
płyty. Zdradzisz jakie utwory za-
brzmią jeszcze tego utworu w amfite-
atrze?
To będzie koncert pełen przebojów, od-
niesień i głębszych sensów. Opowieść 
o czasach i Stargardzie, którego już nie 
ma, ale które wychowały mnie i całe 
moje pokolenie. Każdy artysta, który 
wystąpi tego dnia, jest w tej historii 
ważny i każdy z nich napisał „sound-
track” do tych wydarzeń. Usłyszymy 
więc znane i kochane przeboje, choć 
nie lubię tego słowa, Republiki 
i Obywatela GC, Hey’a, Kasi Nosowskiej 
i Krzysztofa Zalewskiego, a w końcu 
też zespołu Muchy i moje własne, które 
być może mają szansę dopiero się nimi 
stać, w co mocno wierzę, choć nie lubię 
tego słowa… Zapraszam Państwa do 
nowego amfiteatru w pierwszą sobotę 
września. Spędźmy ten wieczór razem. 
Wspólnie pożegnajmy lato.
Rozmawiała Joanna Tomczak

FOTO: Maciej Dura-Pomarański
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1 września spotkamy się przed świtem
STARGARD PO RAZ KOLEJNY BĘDZIE MIEJSCEM WOJEWÓDZKICH OBCHODÓW  ROCZNICY WYBUCHU II WOJNY ŚWIATOWEJ. 
UROCZYSTOŚCI NA MIĘDZYNARODOWYM CMENTARZU WOJENNYM (UL. W. REYMONTA 26) ROZPOCZNĄ SIĘ 1.09. (NIEDZIELA) 
O SYMBOLICZNEJ GODZINIE – 4:45. BĘDZIE TAM MOŻNA DOTRZEĆ DODATKOWYM AUTOBUSEM MPK ALBO ZOSTAWIĆ AUTO NA 
WYZNACZONYCH PARKINGACH.
Obchodom 85. rocznicy wybuchu II 
wojny światowej towarzyszyć będzie 
wojskowa oprawa z salwą honorową 
oraz pokaz świetlno-muzyczny. Jak 
co roku na grobach żołnierzy zapłoną 
również znicze. Mieszkańcy okolicy 
muszą liczyć się z tym, że tego dnia od 
około 4:30 z cmentarza będą docho-
dzić odgłosy związane z programem 
wydarzenia. Całość powinna zakończyć 
się około 6:00.
Do naszego miasta specjalnie na tę 
okazję przyjadą oficjalne delegacje, 
a także mieszkańcy zachodniopo-
morskiego. Ci, którzy wybiorą się na 
uroczystości własnymi samochodami, 
zaparkują w kilku miejscach w bliskiej 
okolicy cmentarza – m.in. wzdłuż 
ul. W. Reymonta, przy siedzibie Lasów 
Państwowych (ul. Wojska Polskiego) 
i przy gazowni (ul. I. Łukasiewicza). We 

wszystkich lokalizacjach postój będzie 
bezpłatny. Jak co roku na obchody 
rocznicy wybuchu II wojny światowej 
na czas dotrzemy także dodatkowym 

miejskim autobusem. Szczegółowy 
rozkład można znaleźć na stronach in-
ternetowych – www.stargard.eu oraz 
www.mpkstargard.pl.

SBO – decydujesz na nowo
3 000 000 ZŁ, 6 OBSZARÓW, CZYLI W KAŻDYM DO WYDANIA 500 000 ZŁ – STARGARDZKI BUDŻET OBYWATELSKI 2025 ZAPOWIADA 
SIĘ IMPONUJĄCO, A TO NIE KONIEC DOBRYCH ZMIAN. PO RAZ PIERWSZY BĘDZIEMY MOGLI ZREALIZOWAĆ PROJEKTY NA TERENACH 
WSPÓLNOT I SPÓŁDZIELNI MIESZKANIOWYCH. KAŻDY MOŻE ZGŁOSIĆ SWÓJ POMYSŁ. JEST NA TO CZAS DO 13.09. (PIĄTEK).
- W tegorocznej edycji SBO wprowadzi-
liśmy zmiany otwierające zupełnie nowe 
możliwości. Po pierwsze podniesiony 
budżet – nawet 450 000 zł na jedną inwe-
stycję – zwiększa szansę realizacji komplet-
nych projektów. Poza tym odpowiadamy 
też na sugestie mieszkańców i umożli-
wiamy zgłaszanie pomysłów na terenach 
wspólnot i spółdzielni. To pozwoli na wy-
konanie projektów tam, gdzie większość 
miejskich terenów jest już wykorzystana. 
Przed nami zupełnie nowe rozdanie w 
budżecie obywatelskim, dlatego liczę na 
kreatywność i zaangażowanie stargardzian 
– mówi prezydent Rafał Zając.
Jak co roku formularz SBO jest bardzo 
prosty. Stargardzianie mogą zgłaszać 
swoje pomysły w najwygodniejszy dla 
siebie sposób. Najlepiej skorzystać ze 
strony www.stargard.budzetobywa-
telski.pl. Inna opcja to wypełnienie 

formularza ze strony 9 i dostarczenie do 
Biura Obsługi Klienta Urzędu Miejskiego 
(ul. S. Czarnieckiego 17). Można go rów-
nież otrzymać w UM. 
W formularzu należy wskazać nazwę 
i lokalizację projektu, a także szacowane 
koszty inwestycji. Trzeba też dołączyć 
listę z podpisami 30 osób popierających 
pomysł (jest na stronie 11). Jego mak-
symalna wartość powinna wynosić 
450 000 zł. Propozycje są przyjmowa-
ne niezależnie od obszaru, w którym 
mieszka zgłaszający – każdy może 
wskazać projekt do realizacji w dowol-
nym miejscu. Mile widziane są również 
materiały pomocnicze – np. zdjęcia, 
wizualizacje, mapy. W tej edycji SBO po 
raz pierwszy można zgłaszać propozy-
cje inwestycji na terenach należących 
do wspólnot lub spółdzielni miesz-
kaniowych. Takie projekty powinny 

służyć rekreacji albo rozwijać miejską 
zieleń. Zgłaszając pomysł do wykonania 
na terenie wspólnoty lub spółdzielni do 
wypełnionej karty koniecznie trzeba 
dołączyć oświadczenie właściciela o 
woli użyczenia nieruchomości. Wzór 
takiego dokumentu jest do pobrania na 
stronie internetowej www.stargard.eu 
oraz – w wersji papierowej – w UM.
Swój pomysł do realizacji mogą zgłaszać 
stargardzianie w każdym wieku. Osoby 
niepełnoletnie muszą jednak dostarczyć 
zgodę podpisaną przez rodzica lub 
opiekuna. Wzór można pobrać stronie in-
ternetowej www.stargard.eu. Jest także 
na stronie www.stargard.budzetoby-
watelski.pl albo – w wersji papierowej 
– w UM. Głosowanie na zaakceptowane 
projekty rozpocznie się 1.10. (wtorek) 
i potrwa do 20.10. (niedziela). Wyniki SBO 
2025 poznamy do końca października.

KG

KG

FOTO: Paweł Bieg

AKTUALNOŚCI
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